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1. Bakgrunn
Regjeringen peker i stortingsmeldingen på de 

viktigste kompetansebehovene framover og redegjør 
for regjeringens tiltak. Meldingen gir retning for regjer-
ingens politikkutvikling i årene som kommer. Målet for 
meldingen er å bidra til høy sysselsetting og til å dekke 
de viktigste kompetansebehovene i arbeids- og 
samfunnslivet framover.

I et arbeidsmarked der det finnes udekket etter-
spørsel etter flere sentrale og kritiske kompetanser blir 
det viktig med en tydelig prioritering av hva det bør sat-
ses på framover. Regjeringen prioriterer følgende i ut-
dannings- og kompetansepolitikken sin framover:
1.   kompetanse som er nødvendig for et høyproduktivt 

og konkurransedyktig næringsliv
2.   kompetanse som er nødvendig for å gjennomføre 

det grønne skiftet
3.   kompetanse som er nødvendig for å ha gode vel-

ferdstjenester i hele landet og for å håndtere den 
demografiske utviklingen, balansert opp mot beho-
vet for arbeidskraft i andre sektorer i samfunnet

4.   å kvalifisere og mobilisere flere av dem som står 
utenfor arbeidslivet.

I meldingen redegjøres det for den videre retningen 
for regjeringens utdannings- og kompetansepolitikk på 
følgende områder:

–   dimensjonering av utdanningssystemet
–   utdanning i hele landet
–   finansiering av universiteter og høyskoler
–   læring i arbeidslivet
–   kvalifisering av arbeidskraftreserven
–   bruk av kompetanse fra utlandet

2. Komiteens behandling
Komiteen avholdet åpen høring i saken 24. april 

2024 der 34 instanser deltok.
Komiteen har også mottatt skriftlige høringsinn-

spill i saken. Høringsinnspillene kan leses på sakens side 
på stortinget.no.

3. Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  J o r o d d  A s p h j e l l ,  S i g u r d  M y r v o l l , 
L i s e  S e l n e s  o g  E l i s e  Wa a g e n ,  f r a  H ø y r e , 
M a r g r e t  H a g e r u p ,  K a r i - A n n e  J ø n n e s  o g  J a n 
To r e  S a n n e r ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  M a r e n 
G r ø t h e  o g  M a r i t  K n u t s d a t t e r  S t r a n d ,  f r a 
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  H i m a n s h u  G u l a t i ,  f r a 
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  G r e t e  Wo l d ,  f r a 
R ø d t ,  l e d e r e n  H e g e  B a e  N yh o l t ,  o g  f r a 
Ve n s t r e ,  A b i d  R a j a , viser til meldingen.

Ko m i t e e n  mener at satsing på kunnskap og kom-
petanse er grunnlaget for å skape fremtidens nye, grøn-
ne og lønnsomme arbeidsplasser, og en bedre og mer ef-
fektiv offentlig sektor. Høy kvalitet i utdanning og forsk-
ning er en forutsetning for et velfungerende arbeids- og 



2 Innst. 472 S – 2022–2023

næringsliv, og for en fortsatt stabil utvikling av det nors-
ke velferdssamfunnet.

Ko m i t e e n  mener det er viktig å sikre en helhetlig 
utvikling av norsk forskning og høyere utdanning, og en 
prioritering av innsats på områder der Norge har særli-
ge kunnskapsbehov eller konkurransefortrinn.

Ko m i t e e n  viser til at teknologisk utvikling, digi-
talisering og grønn omstilling vil føre til at mange ar-
beidsoppgaver endres, forsvinner eller krever ny kunn-
skap. Ko m i t e e n  merker seg at en stor andel bedrifter 
melder om udekket kompetansebehov, og at behovet 
for kompetent arbeidskraft er den største utfordringen 
de har. Ko m i t e e n  viser til at utviklingstrekkene tyder 
på at det vil bli færre jobber for mennesker med ingen 
eller lav formell kompetanse, og også at arbeidstakere 
med lang utdanning vil oppleve at kompetansen deres 
ikke lenger etterspørres, lenge før pensjonsalder. Ko -
m i t e e n  legger til grunn at økt kompetanse vil være 
nøkkelen til den langsiktige omstillingen av Norge.

Ko m i t e e n  viser til at humankapitalen utgjør hele 
74 pst. av Norges nasjonalformue, og at fremtidig verdi-
skaping og velferd forutsetter at denne kapitalen forval-
tes godt og effektivt. Ko m i t e e n  viser til at livslang læ-
ring og kompetanseutvikling vil være en nødvendighet 
innenfor alle utdanningsnivåer og innen de fleste typer 
yrker, og at alle skal ha muligheten til å fylle på med 
kompetanse.

Ko m i t e e n  registrerer at denne meldingen hand-
ler om utdanning, læring og kvalifisering, og at den føl-
ger opp en del av arbeidet fra Kompetansereformen, 
Meld. St. 14 (2019–2020) Lære hele livet, jf. Innst. 370 S 
(2019–2020) og Meld. St. 21 (2020–2021) Fullføringsre-
formen – med åpne dører til verden og fremtiden, jf. 
Innst. 585 S (2020–2021), hvor regjering og storting star-
tet et systematisk arbeid og et stort løft for kompetanse-
politikken, i samarbeid med partene i arbeidslivet og ut-
danningsinstitusjonene. Disse to reformene bygget på 
grundige faglige utredninger, samarbeid med partene i 
arbeidslivet, og hovedtrekkene fikk bred forankring i 
Stortinget.

Ko m i t e e n  mener det er bra at regjeringen følger 
opp arbeidet med ny opplæringslov, og sørger for at ret-
ten til å fullføre videregående opplæring utvides. Det er 
viktig for å lykkes i kompetansepolitikken, og vil gi flere 
voksne muligheten til å fullføre videregående opplæ-
ring og få videre kompetanseheving. Det er også bra at 
elever med funksjonsnedsettelser vil være en viktig del 
av dette arbeidet, hvor en ser på hvordan de skal få et li-
keverdig tilbud i videregående opplæring.

Ko m i t e e n  merker seg videre at regjeringen i ny 
opplæringslov foreslår at fylkeskommunen skal legge 
stor vekt på samfunnets behov for kompetanse i dimen-
sjoneringen av videregående opplæring. Ko m i t e e n
merker seg også at regjeringen følger opp arbeidet med 
modulstrukturert opplæring for voksne, hvor det fra 

høsten 2024 blir et tilbud innen 13 lærefag. Erfaringer 
fra tiltak som ble satt i gang som forsøk under Utdan-
ningsløftet 2020, har vist gode resultater så langt.

Ko m i t e e n  imøteser oppfølgingen av de vedtatte 
tiltakene fra den tidligere vedtatte kompetanserefor-
men «Lære hele livet», og imøteser den varslede Kompe-
tansereformen til regjeringen som skal utarbeides i 
samarbeid med partene i arbeidslivet. Ko m i t e e n  me-
ner det er viktig at en i kompetansepolitikken følger 
opp målene i kompetansereformen «Lære hele livet» 
om at ingen skal gå ut på dato, samtidig som en må bidra 
til å tette gapet mellom hva arbeidslivet trenger av kom-
petanse, og den kompetansen arbeidstakerne har.

I den anledning peker k o m i t e e n s  f l e r t a l l , 
m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e , 
S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s -
t r e , på viktigheten av at kompetansereformen må være 
et spleiselag mellom arbeidsgiver, arbeidstaker og stat-
en.

Ko m i t e e n  merker seg arbeidet EU har tatt initia-
tiv til for livslang læring, såkalte «microcredentials». 
Dette bør følges videre opp, og vurderes nærmere i ar-
beidet for livslang læring.

Ko m i t e e n  viser til Kompetansebehovsutvalget 
(KBU) som ble nedsatt i 2017, som gjennom flere rap-
porter har kommet med faglige vurderinger av Norges 
kompetansebehov. Dette skal danne grunnlag for plan-
legging og strategiske kompetansebeslutninger – både 
for myndigheter og arbeidslivet, regionalt og nasjonalt. 
Ko m i t e e n  merker seg at utvalget vil levere en rapport 
om grønn omstilling innen 1. juni 2023, som vil være et 
viktig grunnlag for videre politikk på dette området.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , viser til meldingen og 
støtter vurderingene og de forslagene som regjeringen 
presenterer i dokumentet. Tilgangen på kompetanse i 
Norge er ikke ubegrenset. F l e r t a l l e t  viser til melding-
en, der regjeringen påpeker at knapphet på kompetan-
se trolig vil bli en av de viktigste flaskehalsene for å løse 
de store utfordringene vi som samfunn står overfor i 
årene framover. Derfor er det nødvendig å legge til rette 
for at flere kan ta del i kompetanseutviklingen – gjen-
nom hele livet.

F l e r t a l l e t  viser til at utdanningssystemet er myn-
dighetenes viktigste virkemiddel for å dekke samfunn-
ets kompetansebehov. Samtidig er det grunn til å under-
streke at utdanningssystemet alene ikke kan dekke be-
hovene for kompetanse i arbeidslivet. For voksne er ar-
beidslivet den viktigste arenaen for livslang læring.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g 
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Ve n s t r e , er enig i regjeringens hovedprioriteringer i 
Utsynsmeldingen. D e t t e  f l e r t a l l e t  viser til at det er 
summen av utdanningstilbudene som skal bidra til at 
Norge når målene om et fortsatt internasjonalt og kon-
kurransedyktig privat næringsliv, at Norge leder an i det 
grønne skiftet, bidra til bedre omsorg for flere i årene 
som kommer og bidra til å inkludere flere i arbeids- og 
samfunnslivet. D e t t e  f l e r t a l l e t  deler regjeringens 
oppfatning om at utdanninger på alle nivå i større grad 
enn tidligere må dimensjoneres etter samfunnets og ar-
beidslivets behov. D e t t e  f l e r t a l l e t  peker samtidig 
på at det er viktig å huske på at alle utdanninger har, og 
har hatt, en rolle i å sikre kunnskap og kompetanse for 
verdiskaping, fornyelse, kultur og dannelse i samfunnet.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til at norsk arbeids- 
og samfunnsliv er i rask endring, I Hurdalsplattformen 
slår regjeringen fast at den vil føre en ambisiøs og offen-
siv kunnskapspolitikk for å imøtekomme samfunnets 
kompetansebehov. Sentralt i dette er å utvikle en kom-
petansereform for livslang læring i tett dialog med part-
ene i arbeidslivet, slik at flere mennesker kvalifiserer seg 
til arbeid og flere forblir i arbeid gjennom rekvalifise-
ring eller løpende oppdatering av kompetansen gjen-
nom yrkeslivet. Norsk arbeidsliv stiller høye krav til 
arbeidstakernes kunnskap og kompetanse. I årene 
framover vil kravene til kompetanse øke som følge av 
omstilling og det grønne skiftet. Det er derfor nødven-
dig at en kompetansereform svarer på behovene til 
både arbeidstakerne og arbeidsgiverne for oppdatert og 
formalisert kompetanse. D i s s e  m e d l e m m e r  vil un-
derstreke at god tilgang til opplæring og utdanning i 
hele landet er en viktig forutsetning for at vi kan ivareta 
det beste med Norge – høy tillit til hverandre og et sterkt 
fellesskap som binder oss sammen.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil understreke at livslang 
læring og fleksible og desentraliserte tilbud er en sentral 
del av universitetenes og høgskolenes samfunnsopp-
drag.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at livslang-læring-
perspektivet er en sentral og integrert del av andre pro-
sesser som regjeringen har i arbeid, som arbeidet med 
stortingsmeldingene om profesjonsutdanningene og 
høyere yrkesfaglig utdanning.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e , 
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  viser til at forslag 
fra regjeringen Solberg bidro til å revitalisere kompetan-
sepolitikken, gjennom den første kompetansereformen 
siden 1998, Meld. St. 14 (2019–2020) Kompetanserefor-
men – Lære hele livet. Reformen var starten på et syste-
matisk arbeid som ga et stort løft i samarbeid med 
partene i arbeidslivet og utdanningsinstitusjonene. 
Kompetansereformen bygget videre på en rekke initiati-

ver, blant annet Kompetansepolitisk strategi 2017–2021 
og kompetanseprogrammet Kompetanse Norge. D i s s e 
m e d l e m m e r  viser til at dette bidro til at det ble etab-
lert flere fleksible og relevante tilbud for arbeidslivet, fag-
skolene fikk et betydelig løft, og støtteordningene i 
Lånekassen ble bedre tilpasset voksne.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser også til Utdanningsløf-
tet 2020, som åpnet for flere desentraliserte og modulba-
serte tilbud, samtidig som det i større grad ble åpnet for å 
kombinere dagpenger og studier. D i s s e  m e d l e m -
m e r  viser til at etableringen av bransjeprogrammene, 
som ble laget i samarbeid med partene, kan vise til svært 
gode resultater, og er en arbeidsmetodikk som etterspør-
res av flere aktører. En evaluering fra forskningsstiftelsen 
Fafo tyder på at utdanningene som er tilbudt gjennom 
bransjeprogrammene, har møtt behovene i bransjene, og 
særlig nådd deltakere med lav formell kompetanse som 
ellers kanskje aldri ville tatt etter- og videreutdanning. 
D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er uheldig at regjerin-
gen har valgt å nedskalere satsingen på bransjeprogram-
mene, og mener tvert om at dette er en ordning som bur-
de utvides til flere bransjer.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t  viser til det viktige arbeidet som ble gjort i forkant 
av Utsynsmeldingen, og at den følger opp en del av ar-
beidet fra blant annet Kompetansereformen Meld. St. 
14 (2019–2020) og Lære hele livet, jf. Innst. 370 S (2019–
2020).

D e t t e  m e d l e m  vil understreke viktigheten av at 
regjering, storting, partene i arbeidslivet, utdanningsin-
stitusjoner, fylker og kommuner og ulike fagmiljøer 
samarbeider når retningslinjer for utdanningssektoren 
utarbeides.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , viser til Meld. St. 21 
(2020–2021) Fullføringsreformen – med åpne dører til 
verden og fremtiden, som ga en historisk utvidelse av 
retten til videregående opplæring. F l e r t a l l e t  viser til 
at Stortinget og regjeringen Solberg fikk vedtatt viktige 
tiltak, som blant annet gjennom å gi en rett til fullføring 
av opplæringen, øke fleksibiliteten, mulighet til re-kva-
lifisering, styrke tilbudet til de som ikke får læreplass, og 
innføre tiltak for barn og unges psykiske helse for at fle-
re skal få et grunnlag for varig tilknytning til arbeidsli-
vet. F l e r t a l l e t  peker på at for å gjøre de utvidede 
rettighetene i Fullføringsreformen reelle, trengs tiltak 
og midler som særlig sikrer at voksne uten fullført vide-
regående opplæring får tilgang og mulighet til å følge og 
fullføre et opplæringsløp. F l e r t a l l e t  er glade for at re-
gjeringen nå følger opp Fullføringsreformen i forbindel-
se med forslaget til ny opplæringslov, hvor konkrete 
forslag om utvidelse av rettigheter og tilbud er fremmet.
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F l e r t a l l e t  viser til det viktige samfunnsoppdra-
get som ligger til institusjonene i høyere utdannings- og 
forskningssektoren, og hvordan veien til å løse de store 
globale utfordringene går gjennom utdanning, forsk-
ning og utvikling. Samtidig vil f l e r t a l l e t  også peke på 
det ansvaret og bidraget universitet og høyskoler har til 
å opplyse samfunnsdebatter, gi grunnlag for kunn-
skapsbasert politikkutvikling og innovere det offentlige 
velferdstilbudet. F l e r t a l l e t  peker på at det å samar-
beide på tvers av landegrenser for å bryte kunnskaps-
barrierer og finne løsninger på de store utfordringene 
verden står overfor, både er viktig og nødvendig. En 
sterk og aktiv deltakelse i de europeiske rammepro-
grammene bidrar til å sikre et kunnskapsintensivt og 
konkurransedyktig næringsliv gjennom nettverk, kom-
petanse og kapital. F l e r t a l l e t  peker på viktigheten av 
å motivere og legge til rette for en sterk norsk deltakelse 
fra både private og offentlige forsknings-, utviklings- og 
innovasjonsmiljøer i internasjonale utdannings- og 
forskningsprogrammer.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t , støtter utsynsmeldingens 
overordnede intensjon om å bidra til høy sysselsetting 
og til å dekke de viktigste kompetansebehovene i ar-
beids- og samfunnslivet fremover. D e t t e  f l e r t a l l e t
fremhever at en omlegging av hvordan og hva som til-
bys av utdanning, har stor innvirkning på det norske 
samfunnet. Utdanning og kompetanseheving er helt 
sentralt for at vi som samfunn kan utvikle nye løsninger 
for det grønne skiftet. Skal vi klare å nå det grønne skif-
tet, er vi også avhengig av å spille på lag med hele landet 
og alle samfunnslag. Utdanning må derfor være tilgjen-
gelig over hele landet og være tilgjengelig for alle, uav-
hengig av økonomi og bakgrunn.

E t  t r e d j e  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a -
l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t  o g  Ve n s t r e , ønsker 
videre å påpeke at også i fremtiden må utdanning aner-
kjennes som en verdi i seg selv. Inn i dimensjonerings-
arbeidet er det viktig å ikke se seg blind på nå-bildet av 
kompetansebehov, men også anerkjenne de generiske 
ferdighetene utdanning bidrar med. Derfor er det viktig 
at man i en omstrukturering av finansieringssystemet 
til høyere utdanning unngår utilsiktede konsekvenser, 
som kan berøve samfunnet for gode fagmiljø som til-
føyer viktig kompetanse.

3.1 Prioriterte områder
Ko m i t e e n  merker seg at regjeringen prioriterer 

kompetanse som er nødvendig for et høyproduktivt og 
konkurransedyktig næringsliv, kompetanse som er nød-
vendig for det grønne skiftet, kompetanse som er nød-

vendig for å ha gode velferdstjenester i hele landet og å 
kvalifisere og mobilisere flere av dem som står utenfor 
arbeidslivet, i utdannings- og kompetansepolitikken 
fremover.

Ko m i t e e n  viser til at kunnskapsspredning og 
samarbeid på tvers av landegrenser og fagmiljøer er en 
sentral oppgave for akademia, både i forskning og høye-
re utdanning. K o m i t e e n  peker på at Langtidsplanen 
for høyere utdanning og forskning 2023–2032 signali-
serte et fortsatt høyt ambisjonsnivå for Norges deltakel-
se i det europeiske forskningssamarbeidet og k o m i t e -
e n  understreket nødvendigheten av dette i sine 
merknader til planen. Internasjonal mobilitet bidrar til 
ny kunnskap og mellommenneskelig forståelse. K o -
m i t e e n  er enig i at norske studenter og fagmiljø må ta 
del i, og bidra til, internasjonal kunnskapsutvikling, og 
Norge har også et solidarisk ansvar for å bidra gjennom 
forskningsproduksjon og kunnskapsdeling. Ko m i t e -
e n  peker på viktigheten av at Utsynsmeldingen følger 
opp mål og prioriteringer i Langtidsplanen for forsk-
ning og høyere utdanning, og k o m i t e e n  vil understre-
ke viktigheten av internasjonalisering i dette arbeidet.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t  o g  Ve n s t r e , viser til at regje-
ringen peker på helse, IKT og grønne nye næringer som 
viktige utdanningsbehov som må prioriteres i tiden 
fremover. F l e r t a l l e t  vil understreke at behovet for 
kompetanse vil måtte samsvare med en av vår tids stør-
ste oppgaver – å få til en grønn omstilling. Det er helt av-
gjørende at utdanning og kompetanse dreies inn mot 
grønne næringer, forskning og globale samarbeidsare-
naer for å løse verdens klima- og naturkrise. F l e r t a l -
l e t  støtter på denne bakgrunn regjeringens 
overordnede prioriteringer for utdanningsbehov. Sam-
tidig ønsker f l e r t a l l e t  å påpeke at dersom noe skal 
prioriteres opp, så må noe prioriteres ned.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  viser til at regjeringen peker 
selv i stortingsmeldingen på at hovedsporet i interna-
sjonal klimapolitikk er å redusere etterspørselen etter 
fossile brensler. IPCC viser til at verdens utvinning av 
olje må reduseres mellom 35 og 90 pst. fra 2020-nivå for 
å begrense global oppvarming. Dette vil trenge en styr-
king av volum på de utdanninger vi har i dag, men også 
stimulans til utvikling av nye og innovative utdannings-
løp. Det vil også være nødvendig med et kompetanse-
løft for å få nødvendig kompetanse for omstilling til det 
grønne skiftet og endringer i et bredt spekter av ulike 
sektorer. Samarbeid med forskningsmiljøer, næringsliv 
og offentlig sektor vil være nødvendig for å indentifisere 
og realisere de behov som vil måtte styre utviklingen på 
utdanningsfeltet i årene fremover.
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D i s s e  m e d l e m m e r  mener derfor at Utsynsmel-
dingen i større grad burde ha fremhevet utdanningsin-
stitusjonenes ansvar og rolle for det grønne skiftet. Det-
te burde også i større grad fremgått av tydeligere priori-
teringer for dimensjoneringen av høyere utdanning.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det er nødvendig å 
prioritere ressurser bort fra utdanninger som er direkte 
innrettet for videre olje- og gassutvinning, over til ut-
danninger for det grønne skiftet.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen om å komme tilbake til 
Stortinget med en incentivordning rettet mot institu-
sjonene som styrker institusjonenes prioriteringer av 
utdanninger for det grønne skiftet.»

3.2 Betydningen av tidlig innsats
Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -

b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , viser til viktigheten av 
klok forvaltning av humankapitalen, som utgjør hele 74 
pst. av Norges nasjonalformue. F l e r t a l l e t  mener det 
er avgjørende at vi som samfunn bidrar til god forvalt-
ning av denne gjennom hele livet. Det er kunnskap og 
kompetanse landet skal leve av framover, og f l e r t a l l -
e t  peker på at grunnlaget for videre læring legges gjen-
nom god kvalitet i barnehagetilbudet og en god start i 
grunnskolen, samt tidlig innsats gjennom hele skolelø-
pet.

F l e r t a l l e t  peker på at en skole med kultur for læ-
ring og god ledelse på alle nivåer, danner grunnlaget for 
at alle elever får oppleve mestringsfølelse og læringsgle-
de. Det gir et godt grunnlag for å lære seg å lese, skrive og 
regne skikkelig i grunnskolen, noe som har stor betyd-
ning for hvorvidt den enkelte fullfører videregående 
opplæring. F l e r t a l l e t  viser til at fullført og bestått vi-
deregående opplæring, for de aller fleste, er en forutset-
ning for å få innpass i arbeidslivet og gir et godt grunnlag 
for aktive og gode liv.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e , 
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  peker derfor på 
at grunnlaget for å dekke framtidens kompetansebehov 
legges tidlig i livet, og mener det er behov for økt fokus 
på betydningen av at alle elever tilegner seg grunnleg-
gende ferdigheter og lærer seg å lese, skrive og regne. Det 
er derfor viktig at en fortsatt prioriterer matematikk, le-
seveiledning, norsk og begynneropplæring i videreut-
danningen av lærere. D i s s e  m e d l e m m e r  har tillit til 
at kommunene som skoleeiere gjør kloke prioriterin-
ger, men mener samtidig det er behov for tydelige prio-
riteringer fra nasjonalt hold slik at omfanget av 
videreutdanningstilbud innen disse fagene oppretthol-
des på et høyt nivå i årene som kommer.

Ko m i t e e n  viser videre til at Stortinget i Innst. 129 
S (2021–2022), om en helhetlig ungdomsskolereform, 
ba om at regjeringen i sitt varslede arbeid vektlegger 
endringer som skal bidra til å øke elevenes motivasjon, 
læring og trivsel, og styrke den praktiske læringen, og vi-
dere at regjeringen inkluderer sektoren tett i arbeidet.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  viser til 
Høyres ungdomsskolereform, der ett av målene er en 
mer praktisk og variert undervisning, blant annet gjen-
nom at handlingsrommet i de nye læreplanene fra 2020 
benyttes. Sammen med satsing på grunnleggende 
ferdigheter, fraværsoppfølging, god ledelse på alle nivå 
og et rettferdig vurderingssystem mener d i s s e  m e d -
l e m m e r  det vil bidra til at flere elever får føle mestring 
og læringsglede i ungdomsskolen og blir bedre forbe-
redt til videregående opplæring.

3.3 Dimensjonering av utdanningssys-
temet

Ko m i t e e n  viser til at regjeringen er tydelig på vik-
tigheten av at utdanningstilbud på alle nivåer dimen-
sjoneres i tråd med arbeids- og samfunnslivets behov. 
Regjeringen skriver i meldingen at «dersom arbeidslivet 
ikke har tilstrekkelig kapasitet til å ta inn studenter og 
lærlinger, vil det heller ikke være mulig for utdannings-
systemet å produsere det antallet kandidater som ar-
beidslivet har behov for.»

Ko m i t e e n  peker på viktigheten av at både privat 
og offentlig sektor stiller opp med læreplasser.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e , 
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  viser til at mens 
privat sektor i stor grad tar sin del av ansvaret, er det et 
behov for å øke antallet relevante læreplasser i både 
kommunal og statlig sektor.

VIDEREGÅENDE

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til at det yrkesfagli-
ge tilbudet skal være i tråd med arbeidslivets behov for 
lærlinger og fagarbeidere og samfunnets behov for 
kompetanse, og at det er behov for at videregående opp-
læring dimensjoneres ut fra dette behovet. D i s s e 
m e d l e m m e r  peker på at regjeringen varsler at det 
kan bli gjort enkelte strukturelle endringer i videregåen-
de opplæring for å møte arbeidslivets behov bedre, og 
bidra til en mer fleksibel opplæring som er bedre tilpas-
set voksnes arbeids- og livssituasjon. D i s s e  m e d l e m -
m e r  fremhever også viktigheten av tiltak som «fagbrev 
på jobb» for å bidra til at flere voksne får anledning til å 
heve sin kompetanse og få varig tilknytning til arbeids-
livet. D i s s e  m e d l e m m e r  understreker også at det er 
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viktig å finne tiltak i fylker med store avstander og rela-
tivt lav ungdomsbefolkning.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t  er særlig opptatt av at ungdom må få velge en ut-
dannelse som gir dem jobb, og at vi som samfunn 
utdanner ungdom til arbeid fremfor arbeidsledighet. 
D e t t e  m e d l e m  vil derfor understreke viktigheten av 
at myndighetene legger stor vekt på samfunnet og nær-
ingslivets behov for kompetanse i dimensjonering av 
utdanningstilbudet. D e t t e  m e d l e m  mener at det of-
fentlige i mindre grad bør tilby nisje og særlinjer innen-
for høyere utdanning som ikke er i samsvar med 
samfunnet og næringslivets behov, og vil vise til at det 
de siste årene har vært flere eksempler på slike studietil-
bud. D e t t e  m e d l e m  ønsker en debatt velkommen 
om hvordan det offentliges ressurser skal prioriteres når 
det opprettes nye studielinjer.

D e t t e  m e d l e m  vil vise til at resultatene fra NHOs 
kompetansebarometer og SSBs kartlegginger gjennom 
en årrekke har vist at det er behov for et mer markeds- 
og verdiskapingsrettet utdanningstilbud. Flest bedrifter 
har behov for ansatte med utdanning fra yrkesfaglige 
programmer på videregående nivå, og en stor andel av 
bedriftene trenger folk med fagskoleutdanning. Det må 
derfor utformes en utdanningspolitikk som i større grad 
skjer på det praktiske arbeidslivets premisser. Dette vil 
også fremheve viktigheten av lærlingplasser og integrer-
te program med bedrifter i organiseringen av yrkesfag 
på videregående. D e t t e  m e d l e m  mener at vi må lære 
av Steigenmodellen og andre modeller som oppnår 
gode resultater, ikke minst når det gjelder å bekjempe 
frafall.

D e t t e  m e d l e m  ser med stor bekymring på hvor-
dan regjeringens politikk motarbeider friskoler og and-
re tilbydere enn det offentlige og forvitrer populære til-
bud med gode resultater. D e t t e  m e d l e m  vil blant an-
net trekket frem Campus BLÅ på Helgelandskysten som 
et eksempel på en skole som har opprettet en maritim 
linje etter ønske fra lokalt næringsliv og lokale kommu-
ner, som har lykkes med å nesten eliminere frafall, men 
som ikke får lov å utvide sitt tilbud som følge av den nye 
regjeringens lite inkluderende politikk overfor andre 
aktører enn det offentlige.

YRKESFAGLIG UTDANNING

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , merker seg at regjerin-
gen har som mål at det yrkesfaglige tilbudet skal være i 
tråd med arbeidslivets behov for lærlinger og fagarbei-
dere, et mål f l e r t a l l e t  deler.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k 

Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t , viser til at den siste kartleg-
gingen av behovet for fagkompetanse gjennom «Kom-
petansebarometer 2022» fra NIFU og NHO melder at 
nesten 7 av 10 bedrifter trenger flere med yrkesfaglige 
utdanninger. I tillegg viser tall fra SSB (2020) at bare 
innen bygg og anlegg vil Norge mangle 30 000 fagarbei-
dere innen 2030. Dette viser at det haster med å innføre 
tiltak for å legge til rette for at flere kan utdanne seg 
innen yrkesfagene.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  ønsker å vektlegge at der-
som vi skal lykkes med det grønne skiftet, må det satses 
på yrkesfag. Ikke bare vil dette kreve et stort løft for økt 
lærertettet i yrkesopplæringa, men det må også priori-
teres moderne utstyrspakker på skolene, prosjekter for 
å gjøre yrkesfagene mer til stede i grunnskole og å fullfi-
nansiere utstyrsstipendet for yrkesfagselever. Det er 
også helt essensielt at yrkesfagelevene sikres en reell 
lovfestet rett til lærlingeplass.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t
viser til tall fra Utdanningsdirektoratet om at 2 av 10 sø-
kere (22 prosent) ikke fikk læreplass. Utdanningsdirek-
toratet viser til at årsaker til dette kan være «at søkerne 
ikke oppleves som kvalifiserte eller klare for overgan-
gen til lære. En annen grunn er mangel på læreplasser, 
som kan skyldes at bedriftene mangler motiver for å ta 
inn lærlinger».

D i s s e  m e d l e m m e r  er bekymret for den høye 
andelen yrkesfagselever som ikke får læreplass, da dette 
har stor innvirkning på både sannsynligheten for å full-
føre utdanningsløpet og for fremtidig tilknytning til ar-
beidslivet. Ifølge Fullføringsreformen (Meld. St. 21 
(2020–2021)), så er fullføringsgraden blant elever uten 
læreplass i videregående opplæring lavere enn blant de 
som får læreplass. Mange av elevene uten læreplass står 
også uten arbeid senere i livet. Tallene viser at blant de 
som ikke fikk læreplass i 2018–2019 er andelen som ver-
ken er i arbeid eller utdanning dobbelt så stor for dem 
som ikke fikk læreplass sammenlignet med dem som 
fikk plass.

D i s s e  m e d l e m m e r  støtter regjeringens forslag 
til tiltak for å sikre yrkesfagselevers muligheter for lære-
plass, men mener at dagens alternative løsninger til læ-
replass ikke er tilstrekkelig. D i s s e  m e d l e m m e r  me-
ner derimot at regjeringen ikke går langt nok i å innrette 
ordningen for lærlingeplasser. Tallgrunnlaget for gjen-
nomføring av yrkesfaglig opplæring og reduksjon i til-
knytning til arbeidslivet taler for å prioritere å skape fle-
re lærlingeplasser for alle læringer. D i s s e  m e d l e m -
m e r  mener det derfor vil være nødvendig å styrke in-
sentivordningene til bedriftene for å tilby lærlingeplas-
ser.
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D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på bakgrunn av 
dette følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede en ordning hvor 
det stilles krav til offentlig sektor om å ta inn lærlinger.»

Ko m i t e e n  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g 
Ve n s t r e , peker på at også tradisjonshåndverksskole-
ne og skoler godkjent etter privatskolelova spiller en 
viktig rolle i å tilby fag det både er bruk for, og etterspør-
sel etter.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e , 
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  er kritiske til at 
regjeringen begrenser slike skolers mulighet for å utvik-
le seg, og mener at det vil hindre viktig kompetanse for 
fremtiden.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at fylkeskommune-
ne har et særlig ansvar for å bidra til å dekke kompetan-
sebehovet i egen region, og at fylkeskommunenes di-
mensjonering av utdanningsprogrammer i videregåen-
de opplæring i så måte er sentralt. D i s s e  m e d l e m -
m e r  forventer at regjeringen er tydelig på hvilke hen-
syn de mener fylkeskommunen bør legge til grunn for 
en relevant, langsiktig og forutsigbar dimensjonering.

HØYERE YRKESFAGLIG UTDANNING

Ko m i t e e n  mener at flere bør ta fagskoleutdan-
ning, slik at verdiskapende industri, velferdssektoren og 
utdanningssektoren får tilstrekkelig med kompetent ar-
beidskraft. Satsing på fagskolene bør være et prioritert 
område innen utdanning i årene fremover.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  vil understreke at sam-
funnets kompetansebehov ikke dekkes bare av 
universitets- og høyskoleutdanning, men at høyere yr-
kesfaglig utdanning er en stadig mer etterspurt utdan-
ning. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til omtalen i 
meldingen, der regjeringen poengterer at fagskoleut-
danning er en sektor i vekst og vil bli en viktig utdan-
ningstype i årene fremover. Både tall fra næringslivet og 
beregninger fra HK-dir viser at arbeidslivets behov for 
kandidater fra fagskolene er stort og økende. I flere 
bransjer og regioner er det utdanning på fagskolenivå 
som er den største flaskehalsen. D i s s e  m e d l e m m e r
vil understreke at høyere yrkesfaglig utdanning har en 
styrke og egenverdi som leverandør av korte og fleksi-
ble utdanninger som raskt løser konkrete kompetanse-
behov. D i s s e  m e d l e m m e r  merker seg at en del 
fagskoler har utviklet samarbeid med høyskoler og uni-
versiteter og finner et slikt samarbeid spennende. Det 
gir fagarbeidere utvidede muligheter til kompetansehe-

ving, samtidig som arbeidslivet får dekket sitt behov for 
ny kompetanse og videreutvikling som bygger på yrkes-
faglig grunn- og høyere utdanning. Ved framtidige tilde-
linger av studieplasser til fagskolene vil regjeringen 
prioritere studieplasser innen tekniske fag, helse- og 
omsorgsfag og områder som er viktige for det grønne 
skiftet. D i s s e  m e d l e m m e r  merker seg at regjering-
en vil gå i dialog med fylkeskommunene om hvordan 
de kan følge opp disse prioriteringene i forvaltningen av 
sektoren.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at regjeringen vil, for 
å gi fagskolene bedre rammebetingelser til å sette i gang 
relevante tilbud, åpne for å gi fagskolene institusjons-
akkreditering. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at regjer-
ingen varsler at den vil legge fram en melding til Stortin-
get om høyere yrkesfaglig utdanning for å følge opp det-
te og andre problemstillinger. D i s s e  m e d l e m m e r
støtter de tiltakene som skisseres i meldingen, og imøte-
ser den kommende meldingen.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , peker på behovet for at 
NOKUT har en finansiering som legger til rette for god 
måloppnåelse og oppfyllelse av oppgavene tillagt NO-
KUT. D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er viktig at NO-
KUT får opprettholdt en kapasitet og evne til å håndtere 
både kortsiktig og langsiktig søknadsbelastning knyttet 
til etablering av fagskoletilbud.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser i den forbindelse til 
at statsråden, i tildelingsbrevet fra departementet til NO-
KUT for 2023, har bedt NOKUT jobbe særskilt med å få ned 
saksbehandlingstiden på søknader om akkreditering av 
nye fagskoleutdanninger, uten at det skal gå ut over den 
faglige kvaliteten. For øvrig viser d i s s e  m e d l e m m e r  til 
regjeringens forslag i revidert nasjonalbudsjett for 2023, 
med forslag om å øke bevilgningen til NOKUT med 3,5 
mill. kroner for arbeid med å behandle flere søknader om 
akkreditering av nye fagskoleutdanninger, etablere institu-
sjonsakkreditering i høyere yrkesfaglig utdanning og til 
omstilling. D i s s e  m e d l e m m e r  framhever at tiltakene 
som foreslås i RNB 2023, også vil være til hjelp for å gjøre 
akkrediteringsarbeidet til universitets- og høyskolesekto-
ren raskere.

LÆRER- OG BARNEHAGEUTDANNINGER

Ko m i t e e n  peker på rekrutteringsutfordringene 
til lærer- og barnehagelærerutdanningene.

Dette er utdanninger som er helt sentrale for å dek-
ke framtidens kompetansebehov innen undervisning, 
og k o m i t e e n  peker på at vi i fellesskap har et stort an-
svar for å bidra til at dette oppfattes som attraktive ut-
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danninger og arbeidsplasser for kommende arbeidsta-
kere.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til den varslede 
profesjonsmeldingen, og at regjeringen har varslet at 
hovedvekten i denne vil ligge på lærerutdanningene, in-
geniørutdanning og helse- og sosialfagutdanningene. 
Perspektivene i profesjonsmeldingen vil omfatte både 
kvalitet og kapasitet i lærerutdanningen.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e , 
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  viser til at regje-
ringen Solberg tok flere grep for å heve statusen til læ-
reryrket, blant annet gjennom å endre utdanningen til 
en femårig mastergradsutdanning og innføre krav om 
minimum karakter fire i matematikk for å komme inn 
på lærerutdanningen. Regjeringen Solberg prioriterte 
også etter- og videreutdanning høyt, særlig innen norsk, 
matematikk og engelsk, og lærere som gjennomførte vi-
dereutdanningen meldte selv om at de endret sin un-
dervisning og ble bedre av dette. I tillegg innførte 
regjeringen Solberg lærerspesialistordningen som bi-
dro til å etablere nye karriereveier for lærerne i klasse-
rommet. D i s s e  m e d l e m m e r  er kritiske til at 
regjeringen nå har fjernet disse karriereveiene og redu-
sert karakterkravene for å komme inn på lærerstudiet.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det å senke krav og 
ambisjoner ikke er det som vil sørge for at flere ung-
dommer ønsker å utdanne seg til å bli lærere.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  viser til Representantforslag 
211 S (2022–2023) om ti grep for å rekruttere og beholde 
flere lærere og ansatte i skole og barnehage. Det er svært 
viktig å ta de siste års store rekrutteringsutfordringer på 
alvor. For å løse lærermangelen i skolen kreves det at 
man iverksetter tiltak for å styrke rekrutteringene og 
innfører tiltak for å beholde de lærerne vi har. Å stå uten 
nok lærere er alvorlig for både norske elever og for en 
bærekraftig utvikling av samfunnet.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er viktig å gi bed-
re oppfølging av de nyutdannede.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at de ulike yrkes-
gruppenes ansvarsområder i skolen må tydeliggjøres.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at flere gutter må re-
krutteres til lærerutdanningene.

D i s s e  m e d l e m m e r  vektlegger at kontaktlæ-
rerressursen må styrkes for å gi lærere bedre tid til kon-
taktlæreroppgaven.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er nødvendig å 
utvide ordningen med rekrutteringsstipend for å kvali-
fisere søkere til undervisningsstillinger, og ordningen 
med utdanningsstipend for allerede ansatte, må gjelde 
for grunnskolelærerutdanning for 1.–7. trinn og grunn-
skolelærerutdanning 5.–10. trinn.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det videre bør legges 
en plan for å øke opptaket til lærerutdanningene, og øke 
tilgjengeligheten til disse utdanningene.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det må etableres en 
ordning for at personer som dropper ut av de femårige 
grunnskolelærerutdanningene og lektorutdanningene, 
kan kvalifisere seg for ansettelse i skolen.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det må prioriteres å 
tilrettelegge for hele, faste stillinger i skolen og barneha-
ger.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det bør innrettes 
ordninger for faste ansatte for å dekke vikarbehov i sko-
le og barnehage.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t  ser med bekymring på det stadig synkende søker-
tallet til lærerutdanningen i Norge. Det er også viktig å 
merke seg at Studiebarometeret viser at lærerstudenter 
er blant dem som er minst fornøyde med utdanningen. 
D e t t e  m e d l e m  vil understreke viktigheten av empiri 
og praktiske erfaringer av politiske tiltak. Det er politi-
kerne som utformer rammevilkårene for utdannings-
sektoren, og både politikere og sektoren må vise vilje til 
nytenking og endringsvilje. Både nå og i fremtiden er 
det behov for gode lærere, og det må legges til rette for 
en positiv utvikling.

D e t t e  m e d l e m  mener det bør ses på muligheter 
for å gjøre lærerutdanningene mer fleksible og mangfol-
dige. Det er verdt å merke seg at «Lærerskolen» ikke ble 
treårig før i 1973. Før 1973 var lærerskolen bare toårig. 
Dermed hadde de mest erfarne lærerne på 1980-, 1990- 
og ut på 2000-tallet bare 2 års utdannelse som lærer. 
D e t t e  m e d l e m  mener at muligheter for mer diffe-
rensierte lærerutdanninger med ulik lengde, ulike prak-
sismodeller og fleksible løp er løsninger som bør vurde-
res når vi skal planlegge fremtidens skole.

D e t t e  m e d l e m  vil understreke viktigheten av å 
gjøre skolen til en mer attraktiv arbeidsplass og gi flere 
lærere muligheten til karriereutvikling i skolen innen-
for undervisning. Da er det viktig å legge til rette for flere 
karriereveier og stillingstyper, og en mer differensiert 
lærerutdannelse kan bidra til dette.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  Ve n s t r e  viser til Re-
presentantforslag 21 S (2022–2023) om å ta læreryrket 
framover, og behandlingen av saken i Innst. 158 S 
(2022–2023). På bakgrunn av tegnene på nedgang i sø-
kertall på lærerutdanningene i 2022, fremmet Venstre 
syv forslag for å styrke rekrutteringen til lærerutdannin-
gen, gjennomføringen av lærerutdanningen og over-
gangen til læreryrket, samt forslag for å heve statusen til 
læreryrket gjennom karriereveier, videreutdanning og 
et styrket lag rundt eleven og læreren.

D e t t e  m e d l e m  viser til at Stortinget i den forbin-
delse vedtok to av Venstres forslag, nemlig knyttet til va-
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riert praksis i lærerutdanningen og en strategi for laget 
rundt eleven. D e t t e  m e d l e m  ser fram til regjeringens 
oppfølging av disse vedtakspunktene, men understre-
ker at det er behov for ytterligere tiltak for å sikre tilgang 
på nok kvalifiserte lærere i framtiden.

HELSEPERSONELL

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , merker seg det tydelige 
budskapet fra Helsepersonellkommisjonen, jf. NOU 10 
2023:4 Tid for handling – Personellet i en bærekraftig 
helse- og omsorgstjeneste, om at bemanningsutfordrin-
gene i helsetjenestene fremover må løses med bedre 
oppgavedeling mellom helsepersonell, økt bruk av digi-
talisering og automatisering og gjennom å se på ar-
beidstidsbestemmelsene. F l e r t a l l e t  forventer at re-
gjeringen følger opp dette, og viser til at disse medlem-
menes partier har vært tydelige på at for å lykkes er det 
viktig med brede tverrpolitiske løsninger som kan stå 
seg over tid.

F l e r t a l l e t  mener fagskolene kan, og bør, ta et 
større ansvar for etter- og videreutdanning av helsefag-
arbeidere, og at det må legges til rette for dette. F l e r -
t a l l e t  viser til at fagskolene i Viken, Rogaland og Inn-
landet har områdeakkreditering innen helse og står kla-
re til å etablere nye tilbud i tråd med helse- og omsorgs-
tjenestens behov.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g 
Ve n s t r e , viser til Helsepersonellkommisjonens rap-
port, som omtaler det stadig økende gapet mellom til-
gjengelig helsepersonell og behovet i helse- og 
omsorgssektoren. D e t t e  f l e r t a l l e t  viser til at Helse-
personellkommisjonen trekker frem at yrkeskvalifika-
sjonsdirektivet begrenser muligheten til å benytte 
simulering som læringsmetode i praksis. Kommisjonen 
viser til at Stortinget i behandlingen av Meld. St. 16 
(2020–2021), Arbeidslivsrelevansmeldingen, sluttet seg 
til at Norge skal se på mulighetene for endringer i yrkes-
kvalifikasjonsdirektivet for i større grad å kunne benyt-
te simulering i praksis.

E t  t r e d j e  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g 
Ve n s t r e , mener tiden er inne for å forsterke arbeidet 
for å sikre høyest mulig kvalitet i utdanningen. Det er 
viktig å bevare oppslutningen om EUs yrkeskvalifika-
sjonsdirektiv, men samtidig i større grad få utnyttet 
handlingsrommet for bruk av simulering. D i s s e 
m e d l e m m e r  viser i den anledning til representant-
forslaget Dokument 8:165 S, jf. Innst. 348 S (2022–2023), 
om styrket pasientsikkerhet gjennom økt bruk av simu-

lering i sykepleierutdanningen. Økt bruk av simulering 
vil gi flere studenter mer praktisk trening og sikre bedre 
tjenester for pasientene. Likeledes vil det også kunne bi-
dra til at flere helse- og omsorgsinstitusjoner kan tilby 
læreplasser.

IKT-UTDANNING

Ko m i t e e n  viser til at behovet for digital kompe-
tanse har økt, og vil øke, kraftig. Samtidig vil utviklingen 
av ny teknologi og digitale verktøy kontinuerlig endre 
kompetansebehovet i IKT-næringene. Derfor mener 
k o m i t e e n  at det er avgjørende at det sikres tilstrekke-
lig med IKT-studieplasser og relevante etter- og videre-
utdanningstilbud innen IKT. Grunnleggende viktig for 
rekruttering til IKT-studier og håndteringen av den digi-
tale og grønne omstillingen er at langt flere elever og 
studenter velger realfag både på videregående skole og i 
videre studier.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t , F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , viser til meldingen og 
omtalen av kompetansebehovet innen ingeniør- og 
IKT-yrkene, der etterspørselen etter arbeidskraft både i 
privat og offentlig sektor er langt høyere enn det er ledi-
ge arbeidssøkere. Dette vil si en stor netto mangel på 
fagfolk. F l e r t a l l e t  er kjent med at det har vært en ved-
varende situasjon i flere år, spesielt mangelen på IT-ut-
viklere. F l e r t a l l e t  viser til gledelige søkertall fra 
Samordna opptak, som viser at økningen i søkningen til 
informasjons- og kommunikasjonsteknologi fortsetter 
også i 2023 og at antallet førstevalgssøkere er høyere 
enn noensinne. F l e r t a l l e t  viser til at IKT er ett av fag-
områdene regjeringen forventer at universitetene og 
høyskolene vil prioritere i utviklingen av nye studie-
plasser.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e , 
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  peker på d i s s e 
m e d l e m m e n e s  forslag i Innst. 351 (2022–2023), om 
en realfagsstrategi for å fremme utvikling av realfags-
kompetanse og rekruttering av realfagskandidater til 
utdanning og arbeidsliv. D i s s e  m e d l e m m e r  peker 
på at langsiktig og planmessig arbeid er nødvendig for å 
lykkes med rekrutteringen, og at det er viktig at hele ut-
danningsløpet fra barnehage til høyere utdanning er in-
kludert i satsingen. D i s s e  m e d l e m m e r  viser videre 
til at realfaglig kompetanse er grunnleggende viktig for 
satsingsområdene som er prioritert i stortingsmeldin-
gen.

Ko m i t e e n  viser til at teknologiutviklingen innen-
for kunstig intelligens (KI), og dens påvirkning på ar-
beidsmarkedet og framtidens kompetansebehov, bare 
er kort omtalt i kunnskapsgrunnlaget for meldingen. 
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Det er grunn til å tro at KI kommer til å få stor innvirk-
ning på både samfunnet og arbeidslivet i framtiden, nå 
som teknologien er tilgjengeliggjort i langt større om-
fang enn tidligere. Komplekse oppgaver som i dag er 
tidkrevende, kan i framtiden løses langt raskere, og det 
påvirker også dimensjoneringen av utdanningstilbudet 
og innholdet i utdanningene.

Ko m i t e e n  viser for eksempel til at kunnskap om 
hvordan man bruker KI for å få mest mulig pålitelig svar, 
såkalt «prompting», kommer til å bli en viktigere ferdig-
het i framtiden. Samtidig stiller bruken av KI nye krav til 
kontroll av etterrettelighet, og evne til å korrigere for 
feilinformasjon i input-data og partiskhet i dataene og 
maskinlæringen.

Ko m i t e e n  understreker at bruken av KI og annen 
informasjonsteknologi ikke bare har påvirkning på 
framtidens kompetansebehov innenfor IKT-utdannin-
ger, men kommer til å få betydning for arbeidsmarkedet 
og utdanningene i alle sektorer.

RETTSVITENSKAP

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g 
Ve n s t r e , viser til at digitalisering og ny teknologi rei-
ser flere kompliserte juridiske problemstillinger. For at 
offentlig sektor skal kunne bidra til å utvikle og ta i bruk 
digitale og teknologiske nyvinninger i sin tjenesteyting, 
er det viktig å styrke den rettsvitenskapelige forskning-
en på forvaltnings- og velferdsnivå. F l e r t a l l e t  peker 
på at kunstig intelligens har løftet en rekke nye pro-
blemstillinger, og både utdanningssektoren og myndig-
hetene må ha et aktivt forhold til denne utviklingen, og 
sikre både rettssikkerhet og tillit til undervisnings- og 
vurderingssystemer.

F l e r t a l l e t  viser til at økt internasjonalisering, og 
koblingen mellom norsk rett og EØS-regler, har skapt et 
til dels uoversiktlig og fragmentert rettskildebilde. 
F l e r t a l l e t  mener det er viktig å fortsette satsingen på 
forskning og utdanning med fokus på forholdet mellom 
norsk rett og internasjonal rett, særlig EU- og EØS-rett, 
jfr. Anbefalingene i NOU 2020:9 Blindsonen, og viser 
blant annet til at Det juridiske fakultet i Bergen har opp-
rettet et senter for EU- og EØS-rett (CENTENOL).

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til meldingen, der 
regjeringen framholder behovet for mer rettsvitenska-
pelig forskning som kunnskapsgrunnlag for rettsprak-
sis, for forvaltningens arbeid med å utvikle og praktisere 
lovverket og for å sikre en helhetlig forvaltning av vikti-
ge sektorer og fagområder. Blant annet fastslår regjerin-
gen i meldingen behovet for å utvikle klare juridiske 
rammebetingelser, samt behov for å belyse juridiske 
problemstillinger som gjør seg gjeldende, blant annet 

innen forskning på muliggjørende og industrielle tek-
nologier, bio- og genteknologi.

HUMANIORA OG SAMFUNNSVITENSKAP

Ko m i t e e n  vil påpeke at selv om meldingen fram-
hever kompetansebehovet for særlige fagområder, må 
ikke dette tolkes som at andre fagretninger ikke er vikti-
ge, eller at de blir mindre viktige framover.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a -
l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t  o g  Ve n s t r e , viser 
her til meldingen, der regjeringen understreker at 
HUMSAM-fagene, og den kompetansen disse fagene bi-
drar med, vil bli enda viktigere og helt avgjørende for at 
Norge framover skal klare å utnytte teknologiutviklin-
gen til beste for økonomi og samfunn. Fag innen språk, 
språkvitenskap og kunnskap om verden utenfor Euro-
pa, har en opplagt egenverdi og en selvfølgelig plass i 
høyere utdanning. Dette er også en sentral del av insti-
tusjonenes samfunnsoppdrag. HUMSAM-fagene er vik-
tige i et internasjonaliseringsperspektiv, viktige for 
Norges rolle i og kommunikasjon med verden. I tillegg 
vil disse fagene spille en viktig rolle for å håndtere andre 
utviklingstrender i et samfunn som blir stadig mer kom-
plekst, og der tverrfaglighet blir stadig viktigere.

F l e r t a l l e t  vil påpeke at vurderingen av situasjon-
en for små fag med sårbare fagmiljøer bør inngå i sty-
ringsdialogen mellom departementet og institusjone-
ne.

F l e r t a l l e t  mener at utdanningen innen kunst og 
estetiske fag er viktig for utviklingen av kultursektoren i 
framtiden.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a -
l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  Ve n s t r e , viser til at 
kultursektoren har et stort potensial for utvikling. Det 
er viktig å satse på utvikling av kulturell og kreativ næ-
ring og å styrke eksporten av norsk kultur for å nå nye 
markeder. Det vil gi oss et nyskapende og bærekraftig 
kulturliv og gi norske kulturaktører muligheten til å 
både gi og hente internasjonale impulser. Samtidig bi-
drar det til historiefortelling, formidling, kunst, kultur 
og underholdning til viktig identitetsskaping og ivare-
takelse av felles språk og kultur.

E t  t r e d j e  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g 
Ve n s t r e , viser til at mulighetene for vekst og verdiska-
ping er store, men Norge ligger i dag bak andre sam-
menlignbare land, slik som Sverige. Norge bør ha som 
ambisjon å ta en større del av det globale markedet for 
kreativ næring. For å få til dette må vi styrke innsatsen 
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og sikre bedre tilrettelegging for vekst i denne nærin-
gen.

3.4 Utdanning i hele landet
Ko m i t e e n  fremhever rollen fylkeskommunene 

har fått som ansvarlige for å sikre informasjon om kom-
petansebehov og hvordan disse kan dekkes. Det inne-
bærer at de skal ha oversikt over kompetansebehovet i 
arbeidslivet, både i offentlig og privat sektor. K o m i t e -
e n  fremhever at systematisk samarbeid mellom fylkes-
kommunene, det regionale kompetansepartnerskapet 
og utdanningsinstitusjonene er viktig for å sikre at fyl-
keskommunene kan holde sitt kompetansepolitiske 
ansvar.

Ko m i t e e n  merker seg at alder, økonomi og tid er 
de største hindrene for å delta i utdanning i 2020, ifølge 
Befolkningsbarometeret. Ko m i t e e n  mener det vil 
være viktig å se på omfanget, varigheten og selve gjen-
nomføringen av studiene, i tillegg til finansiering og 
støtteordninger. K o m i t e e n  mener det er viktig at flere 
kan fylle på kompetansen sin uavhengig av bosted, al-
der og livssituasjon.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t , vil understreke at tilgjenge-
lighet til høyere utdanning ikke kun handler om sam-
lingsbaserte eller nettbaserte utdanninger. Det er viktig 
at utdanningsinstitusjonene også har et grunnutdan-
ningstilbud tilgjengelig over hele landet som gir folk 
overkommelig reisevei også for de som ønsker å studere 
på fulltid.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til Hurdalsplattfor-
men, der regjeringen signaliserer at den vil bidra til å 
kompensere merkostnader for flercampusinstitusjo-
ner. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til Langtidsplanen for 
forskning og høyere utdanning, der regjeringen skriver 
at «Den campusstrukturen vi har i Norge, er grunnstam-
men i det desentraliserte studietilbudet». For å opprett-
holde en desentralisert struktur av studiesteder, er det 
også nødvendig å ivareta flercampusinstusjonene for å 
forhindre ytterligere sentralisering, og sikre et tilgjenge-
lig utdanningstilbud. D i s s e  m e d l e m m e r  imøteser 
den videre oppfølgingen av dette.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , peker på at det er 
behov for økt fleksibilitet i utdanningstilbudet på alle 
nivåer i årene som kommer.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e , 
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  mener det er 

viktig å legge til rette for økt valgfrihet, bedre dimensjo-
nering og bedre tilgang på kompetanse gjennom bruk 
av digital undervisning, for eksempel gjennom å kunne 
kombinere fysisk undervisning på sin nærskole, med di-
gital undervisning med tilgang til lærer på sin nærskole 
og modulbasert praktisk undervisning på en annen sko-
le. På den måten vil flere elever få tilgang til flere yrkes-
fag uten å måtte flytte hjemmefra. Dette vil kunne bidra 
til at flere elever forholder seg til en bredere vifte av fag 
når de skal ta sitt valg om studieretning i 10. klasse.

D i s s e  m e d l e m m e r  peker også på at økt bruk av 
digital undervisning, og kombinasjonsundervisning, vil 
kunne gjøre samisk språkundervisning av høy kvalitet 
tilgjengelig for flere elever, noe som er viktig for å ivareta 
samisk språk, kultur og samfunn.

3.5 Finansiering av universiteter og 
høyskoler

Ko m i t e e n  er positiv til at regjeringen gjennom 
forslag til nytt finansieringssystem i stor grad følger opp 
anbefalingene i rapporten «Finansiering av universite-
ter og høyskoler» fra Hatlen-utvalget nedsatt av regjer-
ingen Solberg, og prinsippet om å styre mer i det store, 
og mindre i det små, nedfelt i Meld. St. 19 (2021–2022) 
Styring av statlige universiteter og høyskoler.

Ko m i t e e n  er positiv til at finansieringsforslaget 
fra regjeringen legger opp til større fleksibilitet, mindre 
detaljstyring og større ansvar til hver enkelt institusjon. 
Ko m i t e e n  peker på at det er viktig å sikre trygge ram-
mer også for de små institusjonene med smalere porte-
følje, som også bidrar med viktig kompetanse for å løse 
morgendagens utfordringer.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , viser til viktigheten av 
at universitets- og høyskolesektoren i årene som kom-
mer, bidrar til at utdanningstilbudene i størst mulig 
grad er i samsvar med behovene i arbeids- og samfunn-
slivet.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g 
Ve n s t r e , viser til at regjeringen Solberg satte ned Hat-
len-utvalget for å levere analyser og anbefalinger for for-
nyelse av finansieringssystemet for universiteter og 
høyskoler, og er positive til at regjeringen nå i stor grad 
følger opp Hatlen-utvalgets anbefalinger. F l e r t a l l e t
mener det er viktig at sektoren styres i det store, og ikke 
i det små, og er derav positive til intensjonen om en 
kraftig forenkling av finansieringssystemet.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  har gjennom flere år på-
pekt skjevheter, mangler og uheldige virkninger av 
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dagens finansieringssystem for universiteter og høysko-
ler. Finansieringssystemet er en helt sentral del av sty-
ringen av universitets- og høyskolesektoren og gir 
sektoren rammer for å ivareta sitt samfunnsoppdrag, 
dimensjonering og innretning av aktiviteten. D i s s e 
m e d l e m m e r  mener dagens finansieringssystem be-
grenser institusjonenes handlefrihet, innretningen av 
studietilbud og omfanget av etter- og videreutdan-
ningstilbud, hvilket også fører til konsekvenser for 
strukturen, og et press på viktige profesjonsutdannin-
ger og på mindre studiesteder som gjør det vanskelig for 
enkelte utdanningsinstitusjoner å løse avgjørende deler 
av samfunnsoppdraget sitt.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til Hatlen-utvalget, 
som bekrefter denne kritikken av gjeldende finansier-
ingssystem og de uheldige konsekvensene av det som 
omtales som «tellekanter» i systemet. Økonomiske in-
sentiver skaper økonomisk motivasjon og potensielle 
målkonflikter. Det som måles, fortrenger det som ikke 
måles. D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er uheldig der-
som aktivitet som ikke gir direkte uttelling i finansier-
ingssystemet, blir nedprioritert, selv om den kan ha 
høyere nytteverdi sett i forhold til institusjonens brede 
samfunnsmandat og avveiningen mellom kvantitet og 
kvalitet av det som måles, og avveiningen av denne ak-
tiviteten opp mot andre oppgaver.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener endringene i finansi-
eringssystemet er en viktig del av regjeringens tillitsre-
form for universitets- og høyskolesektoren, ved at insti-
tusjonene får større frihet ved at finansieringen blir 
mindre detaljstyrt av insentiver, noe som kan legge til 
rette for større handlingsrom for de ansatte.

D i s s e  m e d l e m m e r  er enig i forslaget til endring 
i finansieringskategorier for ulike utdanninger som 
skisseres i meldingen. Det er en utfordring at finansier-
ingskategoriene i dag oppfattes som en beregning av 
kostnadene for hver utdanning, til tross for at kategorie-
ne ikke samsvarer med de faktiske kostnadene for de 
enkelte utdanningene. I praksis har det vist seg at kate-
goriene har vært styrende for dimensjonering av studie-
plasser og intern budsjettering ved enkelte institusjo-
ner. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til årelange diskusjon-
er om innplassering av ulike utdanninger.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  viser til at regjeringen fore-
slår i stortingsmeldingen å endre og nedskalere antall 
indikatorer i finanseringssystemet for universiteter og 
høgskoler. Regjeringen har utformet forslaget basert på 
Hatlen-utvalgets rapport, hvor utvalget foreslo å foren-
kle det resultatbaserte indikatorsystemet fra åtte til to 
indikatorer; gjennomførte studiepoeng og avlagte dok-
torgrader. Regjeringen foreslår i Utsynsmeldingen et fi-
nansieringssystem med kun tre indikatorer for den 
resultatbaserte uttellingen:

–   fullføring av studieprogrammer
–   gjennomførte studiepoeng og
–   avlagte doktorgrader.

Intensjonen til både Hatlen-utvalget og regjeringen 
er at man gjennom en forenkling av et resultatbasert in-
dikatorsystem vil bidra til å gi institusjonene mer tillit, 
handlingsrom og ansvar. D i s s e  m e d l e m m e r  ønsker 
at statlige universiteter og høyskoler sikres stor grad av 
institusjonell autonomi. Ved å redusere tellekanter og 
antall kategorier vil vi øke den institusjonelle autono-
mien. D i s s e  m e d l e m m e r  støtter regjeringens inten-
sjon ved en omlegging og den overordnede 
forenklingen av indikatorene for finansieringssystemet.

D i s s e  m e d l e m m e r  ønsker likevel å rette be-
kymring for detaljene som ligger i den foreslåtte innret-
ningen på antallet finansieringskategorier for den resul-
tatbaserte uttellingen for studiepoeng fra seks til tre.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til innspill fra Creo, 
som varsler om mulige store konsekvenser for flere 
kunstfaglige utdanningsinstitusjoner. Creo viser til at 
konsekvensene for spesialiserte institusjoner som Arki-
tektur- og designhøgskolen i Oslo, Kunsthøgskolen i 
Oslo og Norges musikkhøyskole vil være at man kan dri-
ve videre innenfor dagens rammer, men knapt etablere 
noen nye tilbud eller utvide kapasiteten. Videre viser de 
til at den foreslåtte innordningen på finansieringssys-
temet vil utgjøre et sterkt insitament til å bygge ned 
kunstutdanningene til fordel for andre og rimeligere ut-
danninger. D i s s e  m e d l e m m e r  deler Creos oppfat-
ning om at et slikt utfall vil være svært uheldig for vårt 
kunst- og kulturliv.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det vil være svært 
uheldig å innføre et finansieringssystem uten et mer 
helhetlig bilde av de reelle konsekvensene av systemet 
man innfører.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen videre utrede innretnin-
gen av finansieringskategoriene for den resultatbaserte 
uttellingen, og la sektoren bli nærmere hørt før en ende-
lig innføring av endringer i finansieringskategoriene.»

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g 
Ve n s t r e , understreker at omleggingen av finansier-
ingssystemet i seg selv ikke har omfordeling av ressurser 
i favør av store institusjoner og fag på bekostning av 
små sårbare fagmiljø og mindre institusjoner med et 
smalere fagtilbud som intensjon. F l e r t a l l e t  er opp-
tatt av at norske utdanningsinstitusjoner blant annet 
fortsatt skal tilby kunst-, musikk- og arkitektutdannin-
ger på et høyt nivå. F l e r t a l l e t  peker derav på at der-
som det tildeles nye studieplasser til utdanninger innen 
kunst, kultur, musikk, arkitektur og design, som tidlige-
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re var finansiert over kategori A eller B, bør behovet for 
tilleggsbevilgning over statsbudsjettet vurderes.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t  vil vise til Stortingets behandling av Kompetansere-
formen – Lære hele livet, jf. Meld. St. 14 og Innst. 370 S 
(2019–2020), der Arbeiderpartiet, Senterpartiet og Frem-
skrittspartiet på flere områder kom til enighet, og blant 
annet fikk flertall for at relevant arbeid etter endt studie 
skal være en komponent i finansieringssystemet innen 
høyere utdanning. D e t t e  m e d l e m  mener at et system 
der oppnådd relevant arbeid etter fullført utdannelse er 
en av finansieringsfaktorene, vil tilrettelegge for et mer 
forpliktende samarbeid mellom universitets- og høysko-
lesektoren og arbeidslivet, og vil føre til en mer fornuftig 
dimensjonering av studietilbud og studieplasser. Flere 
vil kunne bli tilbudt utdannelser der de kommer raskt ut 
i verdiskapende og relevant arbeid. D e t t e  m e d l e m
mener det er viktig at utdanningstilbudet i stor grad mat-
cher etterspørselen etter arbeidskraft i verdiskapende 
næringsliv, akademia, helse og velferd og andre kjerne-
områder.

D e t t e  m e d l e m  ser frem til at flertallet, bestående 
av Arbeiderpartiet, Senterpartiet og Fremskrittspartiet, 
som i Innst. 370 S (2019–2020) gikk inn for at relevant 
arbeid etter endt studie skal være en komponent i finan-
sieringssystemet innen høyere utdanning, følger dette 
opp.

DELTAKELSE I EUS RAMMEPROGRAMMER

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , mener at deltakelse i 
EUs rammeprogram er svært viktig for kvaliteten i norsk 
forskning og for norske fagmiljøers bidrag til å utvikle 
kunnskapsbaserte løsninger som samfunnet har behov 
for. Norges deltakelse og returandel, i forhenværende 
Horisont 2020 og nåværende Horisont Europa, har vært 
stigende og overgått de satte målsettingene. F l e r t a l -
l e t  merker seg at dette har vært et langsiktig og tydelig 
arbeid med særlig prioritet.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til at midlene fra 
EU-indikatoren bare omfordeler mellom institusjone-
ne og ikke gir økte bevilgninger til sektoren samlet sett, 
og at omfordelingseffekten er marginal. D i s s e  m e d -
l e m m e r  viser til at institusjonene i 2022 alene regn-
skapsførte EU-inntekter på ca. 1 mrd. norske kroner og 
at omfordelingseffekten mellom institusjonene i hele 
tjueårsperioden 2002–2022 samlet bare var på ca. 100 
mill. kroner. Midlene fra EU-indikatoren kompenserer 
ikke for institusjonenes merutgifter. Derimot har man-
ge institusjoner interne budsjettmodeller der avdeling-
er som henter inn eksterne inntekter, får tilført midler i 

tråd med indikatorene i det statlige finansieringssys-
temet. Dette står institusjonene helt fritt til å fortsette 
med. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at rammebevilg-
ningen finansierer en større del av forskningsutgiftene 
til universitetene og høyskolene i Norge enn i noe annet 
sammenlignbart land, og at det er en sentral del av insti-
tusjonenes samfunnsoppdrag å delta i internasjonale 
forskningsprosjekter, noe flere institusjoner også fram-
hever i utviklingsavtaler og strategier. Å videreføre en 
indikator utelukkende for EU-forskningen i et forenklet 
finansieringssystem, kan gi inntrykk av at denne aktivi-
teten faller utenfor den ordinære virksomheten, og det 
bryter med grunntanken i endringene i finansierings-
systemet om å gi institusjonene større tillit. D i s s e 
m e d l e m m e r  peker på at det er nødvendig med en 
evaluering av hvordan bortfallet av EU-indikator påvir-
ker nivået på EU-forskning i Norge.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e , 
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  merker seg at fle-
re høringsinstanser løfter frem EU-indikatoren som den 
ene resultatbaserte indikatoren som bør bevares, og 
støtter dette. Universitets- og høyskolerådet uttaler 
blant annet:

«EU-indikatoren har hatt stor betydning for å mobi-
lisere til norsk deltakelse i EUs rammeprogram. Siden 
EU-prosjekter er bidragsprosjekter med betydelig egen-
finansiering, er midlene fra EU-indikatoren viktig for å 
kompensere for institusjonenes merutgifter, samt for 
det høye norske lønnsnivået.»

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen bevare en resultatbasert 
indikator for eksterne inntekter fra EU i finansierings-
systemet, og komme tilbake med forslag om dette til 
Stortinget i forbindelse med statsbudsjettet for 2024.»

Egenbetalingsforskriften
Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -

b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , viser til meldingen og 
omtalen av endringer i egenbetalingsforskriften med 
virkning 1. januar 2024. Formålet med endringene er å 
gjøre det enklere for universiteter og høyskoler å tilby 
utdanninger som er særlig tilrettelagt for personer i ar-
beid. Forskriften gir institusjonene anledning til å gjen-
bruke innholdet i ordinære utdanninger og lage videre-
utdanninger som er tilpasset personer i jobb, og som det 
er betalingsvillighet for. F l e r t a l l e t  vil understreke at 
denne endringen ikke rokker ved gratisprinsippet for 
høyere utdanning, som skal ligge fast. Mulighetene til å 
kreve egenbetaling skal bare gjelde for tilbud som er 
spesielt tilrettelagt for personer i arbeid på de vilkår 
som følger av loven, og som er omtalt i proposisjonen. 
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Betalingsstudier for personer med arbeidserfaring skal 
komme i tillegg til, og ikke komme i konflikt med, de or-
dinære utdanningene, som er og fortsatt skal være gra-
tis. F l e r t a l l e t  merker seg at regjeringen varsler at den 
vil følge institusjonenes praktisering av reglene nøye, og 
at endringen skal evalueres etter en funksjonstid på fem 
år.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  viser til at statlige universi-
teter og høyskoler over lang tid har hatt muligheten til å 
kreve egenbetaling for spesielt tilrettelagte studietil-
bud. Regjeringen foreslår i Utsynsmeldingen å utvide 
dagens rammer ved å gjøre ordningen for egenbetaling 
mer fleksibel, slik at universiteter og høyskoler kan øke 
sine tilbud av videreutdanning. D i s s e  m e d l e m m e r
viser til at regjeringen presiserer i Utsynsmeldingen at 
gratisprinsippet i høyere utdanning skal ligge fast, og at 
denne endringen kun skal gjelde for tilbud som er spesi-
elt tilrettelagt for personer i arbeid. Det skal være insti-
tusjonene selv som skal bestemme hvor høy 
egenbetalingsandelen skal være.

Regjeringen viser til i stortingsmeldingen at disse 
endringene innebærer at statlige institusjoner kan kre-
ve egenbetaling for studiepoenggivende studietilbud 
dersom følgende vilkår er oppfylt:
–   søkeren har minst to års arbeidserfaring.
–   den praktiske gjennomføringen av tilbudet er sær-

lig tilpasset for personer i arbeid, eller innholdet i 
tilbudet er særlig utviklet for personer med arbeids-
erfaring.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til høringssvar fra 
Norsk studentorganisasjon, som mener at regjeringens 
forslag til endringer for egenbetaling kan føre til økte 
forskjeller på individnivå, men også økte forskjeller 
mellom virksomheter og sektorer.

D i s s e  m e d l e m m e r  ønsker å ytre bekymring for 
at denne endringen i større grad vil legge regningen for 
videreutdanning til enkeltindividet. Dette vil kunne 
føre til større sosiale forskjeller mellom de som har råd 
til å betale for kompetanseheving og de som ikke har 
råd til en slik kostnad.

D i s s e  m e d l e m m e r  ønsker å ivareta dagens til-
bud om gratis utdanning. D i s s e  m e d l e m m e r  øns-
ker ikke en ytterligere utvidelse av hvilken utdanning 
offentlige universiteter og høyskoler kan ta betalt for. 
Personlig økonomi skal ikke stå til hinder for enkeltin-
dividet og samfunnets behov for videreutdanning.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil på denne bakgrunn 
fremme følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget på egnet måte med en finansieringsmodell for et-
ter- og videreutdanning, som ikke utgjør en ytterligere 

utvidelse fra dagens regelverk om egenbetaling for of-
fentlig høyere utdanning.»

D i s s e  m e d l e m m e r  konstaterer at regjeringen i 
Meld. St. 14 (2022–2023) foreslår at statlige universiteter 
og høgskoler i større grad kan ta egenbetaling for etter- 
og videreutdanningstilbud. D i s s e  m e d l e m m e r  vil 
påpeke at en slik åpning også kan føre til utstrakt ulik-
het mellom bedrifter og bransjer. D i s s e  m e d l e m -
m e r  oppfatter at en av intensjonen i utsynsmeldingen 
er å tilrettelegge for at virksomheter investerer i kompe-
tanse. Etter- og videreutdanning er, og vil i økende grad 
være, en viktig byggestein i dette. For små og mellom-
store virksomheter, enten de er private eller offentlige, 
er etter- og videreutdanning i utgangspunktet ressurs-
krevende. Arbeidstid må tilrettelegges, det må skaffes 
vikar, det er ekstra ulemper knyttet til fravær. Dette er 
kjente barrierer politikken må motvirke. Bedrifter, 
kommuner og andre offentlige virksomheter har i til-
legg til dette svært ulik økonomi. D i s s e  m e d l e m -
m e r  mener at innføring av egenbetaling for etter- og 
videreutdanning vil kunne føre til enda større ulikhet 
imellom virksomheter som har og ikke har mulighet til 
å investere i kompetanseheving, og at dette i sin tur kan 
svekke helt nødvendige omstillingsprosesser det er 
bred politisk enighet om at samfunnet må gjennom.

3.6 Læring i arbeidslivet
Ko m i t e e n  viser til at arbeidsplassen er den viktig-

ste arenaen for læring i arbeidslivet. Ko m i t e e n  mer-
ker seg at interessen for etter- og videreutdanning har 
vært fallende siden 2009, ifølge YS` Arbeidslivsbarome-
ter. Ko m i t e e n  merker seg videre at Kompetansebe-
hovutvalget fremhever at det å mobilisere kompetan-
sen til de ansatte er noe som vil fremme motivasjon og 
økt produktivitet hos de ansatte og bidra til økt produk-
tivitet.

Ko m i t e e n  viser til at det er viktig at personer i ar-
beid i større grad skal kunne delta på et videreutdan-
ningsprogram istedenfor å måtte melde seg til en full 
grad som de egentlig ikke har behov for. Ko m i t e e n
mener videre det er viktig at både fagskoler, universite-
ter og høyskoler bidrar til målet om livslang læring, og at 
disse aktørene blir enige om hvem som skal fylle hvilket 
behov. Ko m i t e e n  mener det er viktig å stimulere til 
tettere kobling mellom studier og arbeidsliv, et bedre et-
ter- og videreutdanningstilbud og flere fleksible studie-
tilbud som enkelt kan tas i kombinasjon med jobb.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til meldingen der 
regjeringen understreker at læring i arbeidslivet er avgjø-
rende for høy produktivitet i norsk arbeidsliv og slik bi-
dra til reallønnsvekst, og vil framholde at den norske 
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modellen gir grunnlag for et arbeidsliv med høy læ-
ringsintensivitet og god omstillingsevne. Trepartssamar-
beidet legger grunnlaget for en kompetansepolitikk som 
fremmer læring i arbeidslivet, og der arbeidsgiver- og ar-
beidstakersiden har hovedansvaret for læringen og kom-
petanseutviklingen som skjer i arbeidslivet. F l e r t a l l e t
viser til at regjeringen har varslet at den vil utvikle en 
kompetansereform for arbeidslivet i tett samarbeid med 
partene i arbeidslivet, og samarbeide med partene om 
kunnskapsgrunnlaget og innholdet i en slik reform. 
Noen av elementene i reformen vil være å utvide utdan-
ningsstøtteordningene slik at også kortere utdannings-
tilbud kan gi rett til utdanningsstøtte, videreføre og 
videreutvikle de treparts bransjeprogrammene og Indus-
trifagskolen, vurdere hvordan utdanningssystemet kan 
gi bedre karriereveier for fagarbeidere, samt vurdere 
hvordan Nasjonalt kvalifikasjonsrammeverk for livslang 
læring kan videreutvikles basert på evalueringen som 
legges fram våren 2023.

F l e r t a l l e t  viser også til dialog mellom regjering-
en og partene i frontfagsoppgjøret om industriens sær-
skilte kompetansebehov, og hvordan de kompetanse-
politiske virkemidlene kan tilpasses for å bedre treffe in-
dustriens behov.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , viser til EU-
kommisjonens anbefaling om innføring av et system 
for «microcredentials» og hvordan dette kan bidra til å 
styrke kompetanseheving, livslang læring og mobilitet i 
arbeidsmarkedet. D e t t e  f l e r t a l l e t  er kjent med at 
partene i arbeidslivet har jobbet videre med denne an-
befalingen, hvor en ser på mulighetene for innføring av 
«Kompetanseattester» for kvalitetssikret etterutdan-
ning som en norsk tilnærming til rammeverket i EU. 
D e t t e  f l e r t a l l e t  støtter opp under dette arbeidet, og 
mener regjeringen må følge dette videre for å styrke ar-
beidslivets tilgang til kvalitetssikret etterutdanning for 
alle utdanningsgrupper, og bidra til at flere i arbeidsli-
vet kan få dokumentasjon på kompetansepåfyll under-
veis. D e t t e  f l e r t a l l e t  mener at dette kan bli et viktig 
verktøy for økt inkludering og bedre realkompetanse-
vurderinger.

UTDANNINGSSTØTTEORDNINGENE TILPASSET 
SYSSELSATTE

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  merker seg at søkertalle-
ne til høyere utdanning viser at stadig flere vil ha utdan-
ninger de kan kombinere med jobb og familie. Regjerin-
gens bevisste politikk om fleksible studietilbud imøte-
kommer økningen til både nettstudier, samlingsbaserte 
studier og deltidsstudier, både når det gjelder antall stu-

dietilbud og søkere. Imidlertid er utdanningsstøtteord-
ningene først og fremst laget for den tradisjonelle stu-
denten med utdanning som hovedaktivitet, og fungerer 
i dag ikke godt for personer i jobb som trenger erstat-
ning for arbeidsinntekt over en kortere periode.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til meldingen, der re-
gjeringen poengterer at fleksible utdanningstilbud der-
for må følges opp med en mer fleksibel utdanningsstøt-
teordning, slik at det også blir økonomisk mulig for 
voksne i jobb å ta korte utdanninger. D i s s e  m e d -
l e m m e r  viser til at dette nå følges opp i regjeringens 
forslag til revidert nasjonalbudsjett for 2023, med for-
slag om at voksne utdanningssøkere fra 2025 skal kunne 
søke om et lån uten stipendandel. D i s s e  m e d l e m -
m e r  merker seg at Lånekassens IT-system ikke er utfor-
met for å håndtere endringer i utdanningsstruktur eller 
tilbud som går på tvers av dagens tradisjonelle utdan-
ninger i universiteter, høyskoler og fagskole, og at regje-
ringen derfor foreslår en ekstrabevilgning på 20 mill. 
kroner inneværende år for å tilpasse Lånekassens IT-sys-
tem.

3.7 Kvalifisering av arbeidskraft-
reserven

Ko m i t e e n  merker seg at det per desember 2021 
var 521 000 personer i alderen 15–61 år som ikke var i 
arbeid eller ordinær utdanning. Sammen med de over 
62 år utgjør det en betydelig arbeidskraftreserve. K o -
m i t e e n  registrerer at Sysselsettingsutvalget har bereg-
net at sysselsettingen ville øke med 11 pst., eller i under-
kant av 300 000 personer, dersom alle som ønsker det, 
kom i jobb.

Ko m i t e e n  merker seg også at innvandrere, og da 
særlig første generasjon, er overrepresentert blant dem 
som står utenfor arbeid og utdanning, og utgjør nesten 
halvparten av alle registrerte ledige eller arbeidssøken-
de på tiltak hos arbeids- og velferdsetaten. Ko m i t e e n
merker seg videre at 25 pst. av funksjonshemmede uten 
inntektsgivende arbeid ønsker å jobbe. Ko m i t e e n
merker seg i den anledning at utdanning ser ut til å ha 
en særskilt stor betydning for å kunne delta i arbeidsli-
vet blant dem som har nedsatt funksjonsevne. K o m i -
t e e n  mener at det vil være viktig å hente ut gevinster fra 
dette mangfoldet, gjennom å ta i bruk denne kompe-
tansen og gi flere en plass i arbeidslivet.

3.8 Kompetanse fra utlandet
Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -

b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g 
Ve n s t r e , viser til at det er bekymringsfull mangel på 
kompetanse i flere sektorer, og at dette gir er et økt be-
hov for import av arbeidskraft.
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E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , merker seg at det 
etterlyses økt effektivitet i godkjenningsordningen av 
utenlandsk kompetanse og utdanning, og støtter dette.

4. Forslag fra mindretall
Forslag fra Høyre, Fremskrittspartiet og Venstre:

Forslag 1

Stortinget ber regjeringen bevare en resultatbasert 
indikator for eksterne inntekter fra EU i finansierings-
systemet, og komme tilbake med forslag om dette til 
Stortinget i forbindelse med statsbudsjettet for 2024.

Forslag fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstre-
parti og Rødt:

Forslag 2

Stortinget ber regjeringen utrede en ordning hvor 
det stilles krav til offentlig sektor om å ta inn lærlinger.

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt:

Forslag 3

Stortinget ber regjeringen om å komme tilbake til 
Stortinget med en incentivordning rettet mot institu-

sjonene som styrker institusjonenes prioriteringer av 
utdanninger for det grønne skiftet.

Forslag 4
Stortinget ber regjeringen videre utrede innretnin-

gen av finansieringskategoriene for den resultatbaserte 
uttellingen, og la sektoren bli nærmere hørt før en ende-
lig innføring av endringer i finansieringskategoriene.

Forslag 5
Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-

tinget på egnet måte med en finansieringsmodell for et-
ter- og videreutdanning, som ikke utgjør en ytterligere 
utvidelse fra dagens regelverk om egenbetaling for of-
fentlig høyere utdanning.

5. Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av en samlet komité.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser 
til meldingen og rår Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k :

Meld. St. 14 (2022–2023) – Utsyn over kompetanse-
behovet i Norge – vedlegges protokollen.

Oslo, i utdannings- og forskningskomiteen, den 25. mai 2023

Hege Bae Nyholt Margret Hagerup
leder ordfører
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